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100 lat Zwierzynieckiego Klubu Sportowego

Drogi panie sprawuje pan funkcję 
publiczną, nie przystoi panu chodzić 
w różowych spodniach – takie zda-
nie usłyszałem niedawno w rozmowie. 
Oczywiście uśmiechnąłem się sam do 
siebie i zapomniałem na kilka dni o tej 
rozmowie. 

Muszę przyznać, że często chodzę  
w czerwonych, a od niedawna bordo-
wych spodniach i od kilku lat ubolewam, 
że oferowana dla mężczyzn garderoba, 
jest tak uboga kolorystycznie.

Zdaniem Przewodniczącego

Więcej 
kolorów na co dzień

DOSTOJNY JUBILAT

Skwer 
im. Antosia Petrykiewicza

Odsłonięcie tablicy, nadającej skwerowi u podnóża Kopca Piłsudskiego imię Antosia Petrykiewicza

Z inicjatywy Krakowskiej Drużyny  
Orląt oraz Rady Dzielnicy VII Zwierzy-
niec i Fundacji Miejski Park i Ogród 
Zoologiczny w Krakowie, 7 października 
2021 r. o godz. 11.00, Wiceprezydent 
Krakowa – Bogusław Kośmider w towa-
rzystwie Dyrektor Fundacji Miejski Park  
i Ogród Zoologiczny – pani Teresy Gregi, 
Przewodniczącego Rady i Zarządu Dziel-
nicy VII Zwierzyniec – Szczęsnego Fili-
piaka oraz dowódcy Krakowskiej Druży-
ny Orląt – pana Bartosza Wołkowskiego 
odsłonili tabliczkę z nazwiskiem Anto-
sia Petrykiewicza, nadając tym samym 
skwerowi położonemu u podnóża Kopca 
Józefa Piłsudskiego imię tego młodego 
bohatera.

A Kraków miał zawsze swoich „Kindrów” zwierzy-
nieckich. To „kinderstwo" było szlachetne.

Zbigniew Wajda,
 „Monografia Historyczna ZKS"

Ponad sto lat temu powstały w Kra-
kowie pierwsze kluby sportowe. Powsta-
ły z inicjatywy młodzieży ówczesnych 
gimnazjów, szkół realnych, młodzieży 
akademickiej. Najpopularniejszą dyscy-
pliną sportową jaką uprawiano w tym 
okresie była piłka nożna, a kolebką pił-
ki były krakowskie Błonia. Tu pierwsze 
kroki stawiały drużyny Cracovii, Wisły, 
Biało-Czerwonych, Akademicki Klub 
Footbalowy. Z klubów tych „przetrwały” 
do dzisiaj tylko Cracovia i Wisła. Ale czy 
tylko one?
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Z DZIAŁALNOŚCI RADY DZIELNICY VII

Podjęto następujące uchwały:
Uchwała nr XXXIII/325/2021
w sprawie wniosku dotyczącego 
wprowadzenia do Wieloletniej 
Prognozy Finansowej zadania 

24 sierpnia 2021 r. 
odbyła się XXXIII

inwestycyjnego planowanego przez Ra- 
dę Dzielnicy VII Zwierzyniec do rea-
lizacji w latach 2022-2024 (dotyczy 
zadania pn. „ul. Korzeniaka (odcinek 
od Zespołu Placówek Oświatowych 
SCHERZO do wielofunkcyjnego boiska 
w Olszanicy) – budowa chodnika po 
stronie zachodniej”).
Uchwała nr XXXIII/326/2021
w sprawie wniosku dotyczącego wpro-
wadzenia do Wieloletniej Prognozy Fi-
nansowej zadania inwestycyjnego pla- 
nowanego przez Radę Dzielnicy VII 
Zwierzyniec do realizacji w latach 
2022-2023 (dotyczy zadania pn. „ul. 
Mlaskotów – przebudowa oświetlenia 
wzdłuż budynku oznaczonego adresem 
Fałata 14”).
Uchwała nr XXXIII/327/2021
w sprawie wniosku dotyczącego wpro-
wadzenia do Wieloletniej Prognozy Fi-
nansowej wieloletniego zadania bieżą-
cego planowanego przez Radę Dzielnicy 
VII Zwierzyniec do realizacji w latach 
2022-2023 (dotyczy zadania np. „Re-
dakcja i druk gazetki lokalnej Dzielnicy 
VII Zwierzyniec”). 
Uchwała nr XXXIII/328/2021
w sprawie przesunięcia środków finan-
sowych w ramach zadania „Obsługa 
Dzielnic” w 2021 r. (Rada zawniosko-
wała o przesunięcie środków w kwocie 
1 300 zł z § 4210 Zakup materiałów  
i wyposażenia oraz środków w kwocie 
300 zł z § 4360 Opłaty z tytułu zakupu 
usług telekomunikacyjnych na § 4260 
Zakup energii).
Uchwała nr XXXIII/329/2021
w sprawie ujęcia zadań w budżecie Miasta 
Krakowa na 2022 r. (Rada zawniosko-
wała o ujęcie w budżecie Miasta Krako-
wa na 2022 rok następujących zadań: 
1) budowa mostu na Rudawie w ciągu 
ul. Piastowskiej,
2) budowa sali gimnastycznej przy 
Szkole Podstawowej nr 32, ul. Królowej 
Jadwigi,
3) budowa chodnika wraz z odwodnie-
niem wzdłuż ul. Rzepichy,
4) budowa chodnika wzdłuż ul. Księcia 
Józefa na odcinku pomiędzy Srebrną 

sesja Rady Dzielnicy 
VII Zwierzyniec.

Górą a Wodociągami, po stronie zabu-
dowań mieszkalnych,
5) budowa chodnika z zatoką parkin-
gową na al. Modrzewiowej,
6) utworzenie parku kieszonkowego 
wraz z renowacją samolotu Jak-23 na 
Bielanach,
7) przebudowa ul. Starowolskiej,
8) odwodnienie Zakamycza (zgodnie  
z opracowaną koncepcją),
9) budowa kanalizacji opadowej na ul. 
Korbutowej wzdłuż wałów Rudawy,
10) budowa kładki pieszo-rowerowej 
łączącej Zwierzyniec z Dębnikami,
11) budowa mostu na Rudawie w ciągu 
ulic Podłużnej i Zakliki z Mydnik,
12) budowa ronda na skrzyżowaniu 
ulic Mirowskiej i Księcia Józefa,
13) utworzenie domu kultury na obsza-
rze Półwsia Zwierzynieckiego,
14) utworzenie  domu kultury na osied-
lu Bielany,
15) budowa żłobka na terenie Dzielnicy 
VII Zwierzyniec,
16) remont elewacji Szkoły Podstawo-
wej nr 31, ul. Prusa 18,
17) budowa linii tramwajowej do Prze-
gorzał,
18) remont Klubu Kultury „Chełm”,  
w tym wymiana wewnętrznej instala-
cji elektrycznej, wodno-kanalizacyjnej 
i centralnego ogrzewania oraz dosto- 
sowanie sanitariatów dla osób z nie-
pełnosprawnością,
19) ul. Księcia Józefa – budowa chodni-
ka (strona północna od nr 103 do 111)).
Uchwała nr XXXIII/330/2021
w sprawie korekty rozdysponowania 
środków wydzielonych do dyspozycji 
Dzielnicy VII Zwierzyniec na rok 2021 
(Rada dokonała następujących zmian:
» zmniejszono do kwoty 91 532 zł środ-
ki przeznaczone na realizację w 2021 
r. dobudowy oświetlenia przy ulicach: 
Kościuszki, Mirowskiej, Zakręt i Jesio-
nowej, a pozyskane środki w wysokości 
23 468 zł przeznaczono dodatkowo na 
remonty dróg i chodników na terenie 
dzielnicy,
» zmniejszono do kwoty 11 048 zł środ- 
ki na obsługę administracyjno-biurową 
Rady i Zarządu Dzielnicy, a pozyskane 
środki w wysokości 3 052 zł przeznaczo- 
no na nowe zadanie pn. „Zakup stołów 
i ławek dla Ośrodka Rekreacji i Rehabi-
litacji Konnej „Tabun” – filia MDK Dom 
Harcerza”,
» zrezygnowano z realizacji zadania 
pn. „Doposażenie ogródków jordanow-
skich, zakup i montaż ławek, koszy na 

śmieci, tabliczek informacyjnych oraz 
zakup i montaż kwietników (gazo-
nów), nasadzenia i wycinka krzewów 
i drzew według wskazań Dzielnicy”,  
a pozyskane środki w kwocie 34 000 zł 
przeznaczono dodatkowo na remonty 
dróg i chodników na terenie dzielnicy). 
Uchwała nr XXXIII/331/2021
w sprawie opinii do projektu budowy 
przyłącza oświetlenia ulicznego przy ul. 
Kopalina w Krakowie (Rada pozytywnie 
zaopiniowała przedstawiony projekt). 
Uchwała nr XXXIII/332/2021
w sprawie wniosku o montaż słupków 
uniemożliwiających parkowanie na zie-
leńcach wzdłuż al. Waszyngtona (Rada 
skierowała wniosek w powyższej spra-
wie do Zarządu Zieleni Miejskiej).
Uchwała nr XXXIII/333/2021
w sprawie wniosku do Prezydenta Miasta 
Krakowa o wprowadzenie zmiany w Wie- 
loletniej Prognozie Finansowej dotyczą-
cej zadania inwestycyjnego planowane-
go przez Radę Dzielnicy VII Zwierzyniec 
do realizacji w latach 2020-2021 (doty- 
czy zadania obejmującego dobudowę 
oświetlenia przy ulicach: Kościuszki,  
Mirowskiej, Zakręt i Jesionowej).
Uchwała nr XXXIII/334/2021
w sprawie wniosku dotyczącego wpro-
wadzenia do Wieloletniej Prognozy Fi-
nansowej zadania inwestycyjnego plano- 
wanego przez Radę Dzielnicy VII Zwie-
rzyniec do realizacji w latach 2022-2023 
(dotyczy zdania pn. „ ul. Zakręt w rejo-
nie skrzyżowania z ul. Kruczą – dobu-
dowa chodnika po stronie zachodniej 
do wysokości posesji nr 16”).

Podjęto następujące uchwały:
Uchwała nr XXXIV/335/2021
w sprawie korekty rozdysponowania środ- 
ków wydzielonych do dyspozycji Dzielni- 
cy VII Zwierzyniec na rok 2021 (Rada 
wprowadziła następujące zmiany:
► zrezygnowano z realizacji zadania 
pn. „KS Nadwiślan Sekcja Kajakowa – 
prace remontowe: malowanie klatki 
schodowej oraz naprawa schodów wej-
ściowych do obiektu”, a pozyskane środ- 
ki w kwocie 7 000 zł przeznaczono na 
nowe zadanie pn. „KS Nadwiślan Sekcja 
Kajakowa – zakup sprzętu sportowego”, 
► zmniejszono do kwoty 14 700 zł 
środki przeznaczone na realizację za-
dania pn. „RKS Juvenia – zakup wy-
posażenia dla klubu: elektroniczna 

21 września 2021 r. odbyła się 
XXXIV sesja Rady Dzielnicy VII 
Zwierzyniec.
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tablica wyników oraz namiot rozkła-
dany”, a pozyskane środki w kwocie  
3 350 zł przeznaczono na nowe zadanie 
pn. „RKS Juvenia – zakup ław i stołów 
oraz namiotów”,
► zmniejszono do kwoty 10 548 zł 
środki przeznaczone na zadanie pn. 
„Obsługa administracyjno-biurowa Ra- 
dy i Zarządu Dzielnicy”, a pozyskane 
środków w wysokości 500 zł przezna-
czono dodatkowo na remonty dróg  
i chodników na terenie dzielnicy). 
Uchwała nr XXXIV/336/2021
w sprawie podziału środków finansowych 
na „Obsługę Dzielnic” w 2022 r. (Rada 
zawnioskowała o następujący podział 
środków w łącznej kwocie 34 000 zł:  
• 1 300 zł – składki na ubezpieczenia 
społeczne • 7 200 zł – wynagrodzenia 
bezosobowe • 14 119 zł – zakup mate-
riałów i wyposażenia • 500 zł – zakup 
środków żywności • 8 000 zł – zakup 
energii • 500 zł – zakup usług remon-
towych • 800 zł – zakup usług pozosta- 
łych • 1 000 zł – opłaty z tytułu zakupu 
usług telekomunikacyjnych • 81 zł – 
różne opłaty i składki • 500 zł – opłaty 
na rzecz budżetów jednostek samorzą-
du terytorialnego).
Uchwała nr XXXIV/337/2021
w sprawie opinii i wniosków do opra-
cowania pn. „Wielowariantowa i wie-
lobranżowa koncepcja budowy Trasy 
Balickiej (Rada w następujący sposób 
zaopiniowała poszczególne warianty 
trasy:
1. Opiniuje się pozytywnie wariant E, 
jako najlepszy spośród zaproponowa-
nych. W następnej kolejności wskazu-
jemy wariant C.
2. Opiniuje się negatywnie pozostałe 
warianty (A, B, D).
3. Opiniuje się pozytywnie wariant 
PRIM.
4. Opiniuje się negatywnie wariant 
BIS.
5. Opiniuje się pozytywnie wariant I.2. 
W następnej kolejności wskazujemy 
wariant I.1.
6. Opiniuje się negatywnie pozostałe 
warianty (II.1., II.2., III.1).
Ponadto Rada zawnioskowała wpro-
wadzenie następujących zmian:
1. Należy jak najdłuższe odcinki Trasy 
Balickiej zaprojektować w wykopie, ze 
szczególnym uwzględnieniem odcinka 
od ul. Lindego w kierunku zachodnim, 
celem zaprojektowania kładki pieszo-
-rowerowej, łączącej ul. Brzegową z ul. 
Zygmunta Starego.
2. Należy zaprojektować więcej połą-
czeń ciągów pieszo-rowerowych z uli-
cami przyległymi do Trasy Balickiej, 

w szczególności z ul. Brzegową oraz ul. 
Podkamyk w kierunku północnym.
3. Na całej długości osiedla Olszanica 
należy zaprojektować ekrany aku-
styczne.
4. Pod nowym mostem w ciągu ul. Za-
kliki z Mydlnik należy zachować przej-
ścia dla pieszych po wałach rzeki Ru-
dawy.
5. Skrzyżowania w poziomie zero z syg- 
nalizacją świetlną powinno się zmienić 
na ronda turbinowe bez poszerzonych 
wlotów oraz sygnalizacji.). 
Uchwała nr XXXIV/338/2021
w sprawie wniosku do Prezydenta Mia-
sta Krakowa o wprowadzenie zmiany 
w Wieloletniej Prognozie Finanso-
wej dotyczącej zadania inwestycyjne-
go planowanego przez Radę Dzielnicy 
VII Zwierzyniec do realizacji w latach 
2020-2022 (dotyczy zadania pn. „Klub 
Kultury „Chełm” – modernizacja in- 
stalacji c.o.”).
Uchwała nr XXXIV/339/2021
w sprawie wyrażenia uznania za zasłu-
gi w działalności społecznej na rzecz 
Dzielnicy VII Zwierzyniec (Rada wyra-
ziła uznanie dla działalności Zwierzy-
nieckiego Klubu Sportowego na rzecz 
Dzielnicy VII Zwierzyniec – za krzewie- 
nie kultury fizycznej, kształtowanie pra- 
widłowych postaw społecznych dzie-
ci, młodzieży i dorosłych mieszkańców 
Krakowa, podnoszenie prestiżu dziel-
nicy poprzez wieloletnią działalność 
na terenie Zwierzyńca oraz znakomitą 
współpracę z samorządem lokalnym).
Uchwała nr XXXIV/340/2021
w sprawie korekty rozdysponowania 
środków wydzielonych do dyspozycji 
Dzielnicy VII Zwierzyniec na rok 2022 
(Rada wprowadziła następujące zmia-
ny:
» zmniejszono do kwoty 321 462 zł 
środki przeznaczone na remonty dróg 
i chodników na terenie dzielnicy, a po-
zyskane środki w wysokości 80 000 zł 
przeznaczono na zadanie rozpoczęte  
w 2020 r. pn. „Przedszkole nr 9 – mo-
dernizacja pochylni i tarasu”,
» wskazano termin realizacji zadania 
pn. „Wspieranie i upowszechnianie kul- 
tury fizycznej – organizacja lokalnych 
imprez sportowo-rekreacyjnych”; za-
danie będzie realizowane począwszy od 
II kwartału 2022 r.). 
Uchwała nr XXXIV/341/2021
w sprawie opinii dotyczącej zbycia dział- 
ki nr 191/6 obręb 17 Krowodrza poło-
żonej przy ul. Szyszko-Bohusza (Rada 
negatywnie zaopiniowała ewentualne 
zbycie ww. działki, zwracając w uzasad- 
nieniu uwagę na fakt, że na jej terenie 

zlokalizowany jest ogródek jordanow-
ski oraz powołując się na regulacje za-
warte w ustawie o gospodarce nieru-
chomościami).
Uchwała nr XXXIV/342/2021
w sprawie wniosku do Zarządu Zie-
leni Miejskiej w Krakowie o podjęcie 
niezwłocznych i zdecydowanych dzia-
łań zmierzających do uniemożliwienia 
zbycia działki nr 191/6, obr. 17 Kro-
wodrza (Rada zawnioskowała do ZZM 
jako administratora wskazanego te-
renu o podjęcie działań zmierzających 
do uniemożliwienia zbycia ww. działki 
w trybie dopełnienia do nieruchomości 
sąsiedniej, stanowiącej własność osoby 
fizycznej).
Uchwała nr XXXIV/343/2021
w sprawie opinii dotyczącej zbycia dzia-
łek nr 180/5 i 180/6, obr. 11 Krowo-
drza położonych u zbiegu ulic Królowej 
Jadwigi i Romera (Rada wydała w po-
wyższej sprawie opinię pozytywną).

opracowała: Grażyna Rojek

Pełny tekst uchwał dostępny jest na stronie 
internetowej dzielnicy www.dzielnica7.krakow.pl 
oraz w Biuletynie Informacyjnym Urzędu Miasta 
Krakowa: www.bip.krakow.pl.

— ● —

Zarząd Dzielnicy VII na podstawie upoważ-
nienia udzielonego przez Radę Dzielnicy 
może w okresie od 1 stycznia do 31 grud-
nia 2021 r. wydawać opinie i występować  
z wnioskami, o których mowa w § 3 pkt 3  
i 4 Statutu Dzielnicy VII. W ostatnim okresie 
na mocy tego upoważnienia Zarząd podjął 
następujące uchwały:
Uchwała nr 99/2021
z 7 września 2021 r.
w sprawie wniosku o ustalenie szeroko- 
ści jezdni ul. Starowolskiej po jej prze-
budowie na 5,5 m (Zarząd skierował 
wniosek w powyższej sprawie do Za-
rządu Dróg Miasta Krakowa).
Uchwała nr 101/2021
z 28 września 2021 r.
w sprawie opinii dotyczącej opracowania 
dokumentacji projektowej dla zadania 
pn. „Budowa chodnika w ul. Mirowskiej 
w rejonie skrzyżowania z ul. Skalną” 
(Zarząd wydał w powyższej sprawie 
opinię pozytywną).

Jest już możliwa rejestracja na bezpłatne 
szczepienia przeciw meningokokom 

typu B dla dzieci do lat 2.
Rejestracji można dokonywać 

od poniedziałku do piątku 
w godzinach od 8.00 do 18.00 

tel. 12 622 94 63 lub 734 218 445. 
 Szczepienia potrwają do 3 grudnia
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Ruch wahadłowy na ul. Królowej Jadwigi

Szczególnie istotną, długo oczekiwa-
ną inwestycją jest VI etap przebudowy 
ul. Królowej Jadwigi, obejmujący odci-
nek od ul. Robla do ul. Tondosa. Prze-
targ na jego wykonanie został ogłoszony 
jeszcze w ostatnich dniach roku 2020, 
a wykonawca prac został wyłoniony  
w marcu. Jego pierwszym zadaniem 
było opracowanie czasowej organizacji 
ruchu dla wszystkich etapów robót. Po 
jej zatwierdzeniu latem ruszyły prace – 
najpierw na ul. Borowego i Korzeniow-
skiego, a następnie na około 150-me-
trowym odcinku ul. Królowej Jadwigi  
w rejonie tych ulic. Niestety, szczegól-
nie na ul. Borowego wiązało się to z du- 
żymi utrudnieniami dla mieszkańców. 
Prace w tym miejscu przedłużyły się ze 
względu na obfite opady oraz fakt, że 
wiele istniejących sieci nie pokrywało się 
z planami uzbrojenia terenu. Okazała 
się też konieczna wymiana części sieci 
kanalizacji sanitarnej, która pierwotnie 
nie była przewidziana do przebudowy. 
Wykonawca musi też ułożyć nowy prze-
wód energetyczny, ponieważ w obecnej 
lokalizacji – niezgodnej z mapami – ko-
liduje on z planowaną siecią kanalizacji 
opadowej. Pewnym utrudnieniem jest 
również to, że Zakład Gazowniczy zde-
cydował się na wymianę sieci gazowej 
w rejonie inwestycji. Z powodu wystą-
pienia niezależnych czynników opóź-
niających prace, wykonawca wystąpił  
z roszczeniem o przedłużenie terminu 
realizacji – zgodnie z warunkami umowy 

Przełomowy 
rok 2021
Rok 2020 obfitował w naszej Dzielnicy w prace 
remontowe na lokalnych ulicach. Dla odmiany, 
rok 2021 stoi przede wszystkim pod znakiem 
bardzo dużych zadań.

jest to 9 miesięcy od czasu przekazania 
placu budowy, które nastąpiło w kwiet-
niu. W momencie tworzenia tego artyku- 
łu nie ma jeszcze decyzji Zarządu Dróg 
Miasta Krakowa w tej sprawie. Na osta-
teczny termin zakończenia inwestycji 
mogą wpłynąć także przyszłe nieoczeki-
wane problemy.

W celu przyspieszenia robót, równo- 
legle z pierwszym etapem prac, wyko- 
nawca prowadzi prace na krótkich od- 
cinkach z ruchem wahadłowym. Na ca-
łym, około 800-metrowym odcinku jest 
do wykonania aż kilkaset przejść różnych 
instalacji pod nawierzchnią jezdni.

W mediach pojawiały się sygnały o ko- 
nieczności całkowitego zamknięcia drogi 
z powodu problematycznej lokalizacji 
jednej ze studni – na szczęście wyko-
nawca poradził sobie z tym problemem 
przy zachowaniu ruchu wahadłowego  
i na obecnym etapie prac nie ma już  
ryzyka całkowitego wyłączenia ruchu. 18 
października na spotkaniu z członkami 

Rady Dzielnicy, wykonawca zapytany 
o termin zakończenia prac w ramach 
pierwszego etapu odpowiedział, że przed 
okresem zimowym planowane jest uło-
żenie warstwy wiążącej nawierzchni 
jezdni na ul. Borowego, jak i odcinku ul. 
Królowej Jadwigi w jej rejonie. 

W ciągu bieżącego roku pojawiła się 
szansa na uzyskanie dotacji rządowej 
na remont dróg wojewódzkich w grani-
cach miasta. Z trzech dróg wojewódz-
kich, które pozostały na terenie Krako-
wa (drogi wojewódzkie są sukcesywnie 
skracane do węzłów przy obwodnicy 
miasta w miarę jej powstawania) została 
wytypowana ul. Księcia Józefa. Na re-
mont 4,5-kilometrowego odcinka drogi 
od granicy miasta w rejonie Bielan, aż 
do Przegorzał oraz fragmentu chodnika 
od ul. Mirowskiej do ul. Kruczej zostało 
przewidziane maksymalnie 4,5 mln zło-
tych. W przetargu na wykonanie remon- 
tu zwyciężyła firma, która zaoferowała 
kwotę 3,1 mln zł. Około połowa tej kwo-
ty zostanie pokryta z dotacji rządowej. 
    Przy tej okazji 17 istniejących przejść 
dla pieszych na tym odcinku zostanie 
doświetlonych specjalnymi oprawami 
z szerokim rozsyłem światła. Na ten cel 
zostanie przeznaczona kwota ok. 460 
tys. zł. 

Prace mają potrwać do połowy grud-
nia. Z uwagi na niskie temperatury, nie 
ma niestety możliwości prowadzenia 
ich w nocy. W celu uzyskania dotacji 
zadanie musi się zakończyć w tym roku, 
dlatego będą się one toczyć w godzinach 
od 6 do 22, od poniedziałku do soboty. 
Poza tym czasem ma być możliwy prze-
jazd całą szerokością jezdni.

Niespodziewany prezent

Zakres remontu nakładkowego ul. Księcia Józefa, rys. ZDMK
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Tomasz
 Jakubowski

Zakres remontu nie został rozszerzo-
ny w kierunku centrum miasta, ponie-
waż kolidowałoby to z inwestycją bu-
dowy ścieżki rowerowej, która według 
projektu przewiduje również pewne in-
gerencje w jezdnię ul. Księcia Józefa.

Prace na dwóch równoległych drogach 
na osi wschód-zachód naszej Dzielnicy 

Zakres remontu nakładkowego ul. Księcia Józefa, rys. ZDMK

Czy deweloperzy będą mogli jeszcze więcej?
Przyjęta przez Sejm ustawa, która w założeniu miała ułatwić stawianie małych domków, 
może posłużyć deweloperom do budowania bez kontroli sporych rozmiarów obiektów. 
Nieprecyzyjne przepisy zawarte w Polskim Ładzie otwierają pole do nadużyć. Sztanda-
rowy projekt rządu umożliwia wykonywanie niektórych przedsięwzięć bez potrzeby uzy-
skiwania pozwolenia, a władze lokalne mają zostać pozbawione prawa sprzeciwu wobec 
planów inwestorów. Nowe domy będą mogły powstawać praktycznie wszędzie. Prawo 
otwiera drogę do zabudowy terenów zalewowych, parków czy lasów. Wskutek przyjęcia 
kontrowersyjnych zmian może czekać nas rozkwit patodeweloperki, a uchwalane z dużym 
trudem plany zagospodarowania przestrzennego stracą na znaczeniu. 

skumulowały się dość niefortunnie. Na-
leży jednak pamiętać, że prawdopodob-
nie w przyszłym roku czeka nas jeszcze 
ostatni, V etap przebudowy ul. Królowej 
Jadwigi (od ul. Jesionowej do ul. Rob-
la), zatem ciężko byłoby zaniechać teraz 
remontu ul. Księcia Józefa – zwłaszcza, 
że to znacznie krótszy i prostszy proces.  

Z pewnością dobrze, że Miasto zdecydo-
wało się wykorzystać tę szansę, ponie-
waż najnowszy fragment nawierzchni 
na tym odcinku to obwodnica Przego-
rzał, która powstała w roku 2007.

W teorii nowe przepisy mają służyć 
tylko zwykłych ludziom, którzy chcieli-
by postawić na swojej działce niewiel-
ki domek. Łatwo będzie jednak obejść 
ograniczenia zawarte w ustawie. Właści-
ciel parceli ma samodzielnie decydować  
o rozpoczęciu inwestycji. Nikt nie bę-
dzie miał prawa weryfikować zgłoszenia,  
a rola samorządu zostanie ograniczona 
do prowadzenia ewidencji. W zamyśle 
twórców nowych przepisów, gminy mają 
być tylko biernym obserwatorem. Ustawa 
nie przewiduje przeprowadzenia żadne-
go postepowania, a o planach inwestycji 
nie zostaną powiadomieni sąsiedzi. Nie 
będzie badane czy powstający budynek 
nie pozbawi okolicznych mieszkań do-
stępu do światła słonecznego. Spełnienie 
norm przeciwpożarowych w praktyce 
może zależeć tylko od dobrej woli właś-
ciciela terenu. Inwestor zyska prawo do 
rozpoczęcia przedsięwzięcia w dniu zło-
żenia zgłoszenia. Formalności będzie się 
dało załatwić za pośrednictwem poczty. 
Dlatego zawiadomienie może trafić do 
lokalnych władz kiedy budowa już się 
rozpocznie. żaden z podmiotów nie bę-
dzie miał prawa weryfikować zgodności 
inwestycji z planem zagospodarowania 
przestrzennego. Przez niespójność no-
wej ustawy z dotychczasowymi prze-
pisami, domki znajdą się niejako poza 
systemem.  Dlatego nowe budynki będą 
mogły powstawać praktycznie wszędzie.

Zgodnie z przepisami domki mają za-
spokajać tylko własne potrzeby mieszka-
niowe. W teorii, na postawie specustawy 
można budować tylko dla siebie. Wy-
starczy jednak, że deweloperzy zawrą 
umowę z klientem przed rozpoczęciem 
prac. żeby spełnić wymogi ustawowe 
nabywca musi mieć jakikolwiek tytuł do 

dysponowania terenem. Wtedy firma 
może budować domek w imieniu przy-
szłych lokatorów. Deweloperzy zapewne 
będą również posiłkować się ,,słupami”, 
bo przepisy nie ograniczają możliwości 
odsprzedaży nieruchomości po zakoń-
czeniu inwestycji. Choć przyjęte roz-
wiązania wymagają od deweloperów 
tworzenia skomplikowanych konstrukcji 
prawnych, to w wielu przypadkach kom-
binowanie może się niestety opłacać. 
Szczególnie przy budowie luksusowych 
apartamentowców, gdzie rentowność in-
westycji jest zazwyczaj największa.

Domy budowane w ramach ,,Polskie-
go Ładu” mają mieć maksymalnie 70 
metrów powierzchni zabudowy. Okre-
ślona w ustawie wartość odnosi się jed-
nak tylko do obszaru jaki zajmuje budy-
nek, a przepisy nie precyzują wielkości 
wszystkich pomieszczeń. Obiekty będą 
mogły posiadać dwie kondygnacje. Do-
datkowo przestrzeń mieszkalną moż-
na powiększyć o użytkowe poddasze. 
W efekcie zbudowane zostaną domy  
o powierzchni liczonej nawet w setkach 
metrów kwadratowych. Wbrew zapo-
wiedziom przedstawicieli rządu, budynki 
będą mogły powstać w bliskiej odległości 
od siebie, a możliwe jest nawet tworzenie 

całych osiedli w zabudowie szeregowej. 
Przepisy mówią, że jeden domek może 
przypadać na każde rozpoczęte 500 
metrów działki. Przyjęte rozwiązanie 
pozwala w bardzo łatwy sposób obcho-
dzić ograniczenie. Wystarczy podzielić 
parcele na mniejsze. Jeden domek może 
przecież powstać na działce, która ma za-
równo 50 jak i 500 metrów. W przypad-
ku większości rodzajów nieruchomości 
dokonanie zmiany granic gruntów nie 
jest skomplikowane i deweloperzy łatwo 
mogą przeprowadzić operację. W usta-
wie użyto określenia, że domy mają być 
wolnostojące. W przeszłości sądy admi-
nistracyjne uznawały jednak, że w ta- 
kiej definicji mieszczą się nawet bu-
dynki stykające się z innymi obiektami, 
jeżeli mają samodzielną konstrukcję. 
Zapewne deweloperzy będą chętnie się 
powoływać na dziesiątki takich orze-
czeń. Twórcy ustawy nie wzięli pod 
uwagę znanych od dawna problemów 
interpretacyjnych. Wystarczyło przecież 
wprowadzić przepis, że nowe domy mo- 
gą być budowane z zachowaniem jakiejś 
minimalnej odległości.  

Pod pozorem ograniczenia biurokracji 
powstał kolejny legislacyjny bubel. Usta-
wa jest efektem szybkiego i nieprzemy-
ślanego tworzenia prawa, któremu towa- 
rzyszy przekonanie rządzących o własnej 
nieomylności. To już kolejna taka wpad-
ka. Wcześniej wprowadzono przepisy, 
które rzekomo miały służyć w walce z epi- 
demią, a w rzeczywistości pomogły dewe- 
loperom realizować wiele absurdalnych 
inwestycji. W momencie zamknięcia wy- 
dania projekt ustawy czekał na podpis 
prezydenta. Zmiany najprawdopodobniej 
wejdą w życie. 

Krzysztof Kwarciak 
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DOSTOJNY JUBILAT
ciąg dalszy ze str. 1

W 1921 roku powstaje Zwierzynie-
cki Klub Sportowy. Formalne powstanie 
Zwierzynieckiego Klubu Sportowego mu- 
si ustąpić pewnej legendzie, tj. Klub zało- 
żyli gracze Cracovii II. Gracze rezerw – 
ówcześni mistrzowie Polski Klasy B – po 
ekscesach w jednym z krakowskich loka-
li zostali ukarani przez władze Cracovii. 
Z karą się nie pogodzili i odeszli tworząc 
Zwierzyniecki Klub Sportowy.

(...) W roku 1921 rozgrywane były 
ogólnopolskie mistrzostwa klasy B. 
Zdobyła je wówczas rezerwa Cracovii 
wygrywając w finale wszystkie mecze 
(z Pogonią B, AZS Warszawa) i tylko 
jeden remisując (z Unią w Łodzi). Więk- 
szość zawodników rezerwy Cracovii 
stanowiła „paczka” rekrutująca się ze 
Zwierzyńca, dzielnicy przylegającej do 
Błoń. Pewnego poranka zaalarmowa-
no telefonicznie prezesa Cracovii, że na 
zabawie tanecznej w Sokole „Cracovia 
demoluje urządzenia bufetowe”. Spraw-
cą okazała się owa „paczka” zwierzynie-
cka. Wiadomość o tym w mig rozeszła  
się po Krakowie. U Bisanza wrzało. 
Gdyby sprawcy poszli do prezesa i wy-
razili skruchę – na pewno by im prze-
baczył. Komu by dr Cetnarowski nie 
przebaczył? Ale oni licząc na sławę mi- 
strzów zachowali się wyniośle, kłamali, 
sądząc że wszystko ujdzie im bezkarnie. 
Wykluczeni założyli sobie klub „Zwie-
rzyniecki”, a Cracovia musiała na gwałt 
montować rezerwową drużynę.

/Stanisław Mielech „Gole, faule, ofsajdy”/
Nazwa Zwierzyniecki Klub Sportowy 

i rok powstania Klubu wiąże się z mo-
mentem zgłoszenia do powstałego pod 
koniec 1920 roku Krakowskiego Okrę-
gowego Związku Piłki Nożnej. Nastąpiło 
to pomiędzy 10 września a 12 listopa-
da 1921 roku, bowiem tę ostatnią datę 
podaje sportowa prasa międzywojenna 
z adresem kontaktowym Klubu. W po-
czątkach swojej działalności Zwierzy-
niecki Klub Sportowy nie posiada włas- 
nego stadionu, swoje mecze rozgrywa  

najczęściej na treningowym boisku Wi- 
sły lub na stadionie krakowskiej Legii.

28 stycznia 1945 roku Zwierzyniecki 
Klub Sportowy uczestniczy w pierw-
szym rozegranym po wojnie meczu pił-
karskim w Krakowie, przeciwnikiem 
była RzKS Juvenia Kraków (wynik: 
2-2), a zaraz potem rozegrano mecz 
między Wisłą a Cracovią.

Okupacja hitlerowska zmusza za-
wodników i działaczy do konspiracyjnej 
pracy sportowej, okupionej niejednym 
życiem.

W roku 1945, po wyzwoleniu Krako-
wa, Zwierzyniecki Klub Sportowy wzna- 
wia swoją działalność, a lata powojenne 
to okres spontanicznego rozwoju, wie-
losekcyjnej działalności sportowej. Klub 
oprócz ambitnych piłkarzy posiadał też 
sekcje: szermierzy, narciarzy, tenisi-
stów, tenisistów stołowych, boksu, krę-
gli, brydżową, lekkoatletyczną, siatka-
rek i siatkarzy, koszykarek i koszykarzy,  
a także piłkarzy ręcznych. W 1949 roku 
Klub przystępuje do Zrzeszenia Sporto-
wego „Budowlani”. W 1957 roku wraca 
do swojej poprzedniej nazwy, a uchwa- 
łą Rady Narodowej Miasta Krakowa 
otrzymuje boisko na krakowskich Bło-
niach. W tym okresie największej sławy  

przysporzyła Klubowi sekcja szermier-
cza. Klub ze Zwierzyńca na całym świecie 
rozsławiali m.in.: Zbigniew Czajkowski, 
Wojciech Zabłocki, Zbigniew Przeździe-
cki, Leszek Suski, Maria Sołtanowa. Suk- 
cesy odnosiły także inne sekcje, jak np. 
kobiecej koszykówki, której zawodniczki 
Irena Bakalarz, Janina Kosiba i Halina 
Szostak reprezentowały barwy Polski. 
Sekcja piłki ręcznej należała do czoło-
wych zespołów naszego kraju. Juniorzy 
trenowani przez Romana Pyjosa zdobyli 
w sezonie 1960/1961 tytuł wicemistrza 
kraju. Sekcja piłki nożnej po zdobyciu 
mistrzostwa Klasy A, była o krok od wej- 
ścia do II ligi. Na przełomie lat 60. i 70. 
wyraźnie zarysowuje się regres Klubu, 
spowodowany trudnościami finansowy-
mi. Powoduje to, że Zwierzyniecki Klub 
Sportowy po zawieszeniu sekcji koszy-
kówki i piłki ręcznej staje się w 1971 
roku Klubem jednosekcyjnym. W 1972 
roku zostaje oddany do użytku budynek 
klubowy. Zwierzyniecki swoją działal-
ność skupia na szkoleniu młodzieży.  
W latach 80. i 90. zespół rozgrywa swo- 
je mecze w V lidze małopolskiej, do-
chodzi do półfinału Pucharu Polski na 
szczeblu Okręgu Małopolskiego, ulega-
jąc nieznacznie drużynie krakowskiej 
Wisły. Wychowuje wielu młodych, am-
bitnych piłkarzy (m.in. Rafał Grodzicki). 
   Lata 2000-2021 to ciągła finansowa  
i organizacyjna walka o byt na piłkar-
skiej mapie Krakowa. Drużyna senio-
rów walczy ze zmiennym szczęściem, 
balansując na pograniczu Klasy A i B. 
Jednak w 2020 r. odnosi znaczący suk- 
ces, awansuje do Klasy Okręgowej. Ak- 
tualnie drużyna uczestniczy w rozgryw-
kach Keeza Klasa A.

Znana w całym Krakowie jest druży-
na oldbojów, którzy barw Zwierzynie-
ckiego bronią w rozgrywkach I, a na-
stępnie II Ligi Oldboyów.

Pomimo kłopotów finansowych na-
dal szkolona jest tutaj młodzież, co jest 
ewenementem w skali naszej dzielnicy 
(młodzicy i juniorzy młodsi).

Klub współpracuje z Radą Dzielnicy, 
Warsztatami Terapii Zajęciowej, pla-
cówkami oświaty – organizując wiele 
imprez kulturalnych, sportowych i re-
kreacyjnych (m.in. Turniej Piłki Nożnej 
o Puchar Przewodniczącego Rady Dziel- 
nicy VII Zwierzyniec oraz Bieg Śladami 
Panien Zwierzynieckich).

Władze Klubu w 2009 roku plano- 
wały przebudowę (dostosowanie do 
standardów obowiązujących w XXI wie- 
ku) obiektu mieszczącego się przy ul. 
Na Błoniach 1, który od 2001 r. nosi 
imię Mieczysława „Siuby” Wawrzusiaka.  
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Krzysztof Kowalski

Działacze Zwierzynieckiego KS otrzymali odznaki Honoris Gratia – od lewej 
Ryszard Ciesielski, Jacek Mróz, Tadeusz Tyrpuła,Henryk Ostachowski

Jednak mimo usilnych starań władz klu- 
bowych oraz samorządowych nie uzy-
skało to przedsięwzięcie planowanego 
rezultatu. Co nie udało się w 2009 roku, 
udało się w roku jubileuszowym 100-le-
cia jego powstania. Aktualnie trwają 
prace na terenie Zwierzynieckiego Klubu 
Sportowego. Już niebawem Klub docze- 
ka się nowego zaplecza. Przebudowa ob-
jęła dwa parterowe budynki z lat 60. i 70. 
Jeden z nich do dziś służył jako siedziba 
Klubu i znajdowały się w nim dwie szat-
nie. Drugi był wynajmowany drukarni. 
Pierwszy z nich stanowił będzie zaplecze, 
tj. znajdować się w nim będą sekretariat 
i świetlica, a drugi zaadaptowany zosta- 
nie na nowe szatnie dla zawodników. 
Miejmy nadzieje, że uda się Klubowi 
przetrwać ten kolejny ciężki okres i da-
lej będzie widoczny na sportowej mapie 
Dzielnicy, Krakowa, a także Polski.

Największe sukcesy 
„Zwierzynieckich Lajkoników”:
Sekcja szermiercza:
• 1949 rok: Mistrzostwo Polski męskiej 
drużyny we florecie i Tadeusza Mroczka 
w szpadzie, wicemistrzostwo Zbigniewa 
Przeździeckiego w szabli, brązowy me-
dal męskiej drużyny w szabli i Zbignie-
wa Przeździeckiego we florecie;
• 1950 rok: Mistrzostwo Polski męskiej 
drużyny we florecie, wicemistrzostwo 
Marii Sołtan we florecie i Jerzego Za-
wadzkiego w szpadzie, brązowy medal 
męskiej drużyny w szabli, męskiej dru- 
żyny w szpadzie i Zbigniewa Przeździe-
ckiego we florecie;
• 1951 rok: Mistrzostwo Polski męskiej 
drużyny i Wojciecha Zabłockiego w szabli, 

wicemistrzostwo Leszka Suskiego w sza- 
bli, brązowy medal Zbigniewa Przeździe- 
ckiego we florecie;
• 1952 rok: Mistrzostwo Polski męskiej 
drużyny we florecie oraz męskiej drużyny 
i Wojciecha Zabłockiego w szabli, wicemi- 
strzostwo Marii Sołtan we florecie, brązo- 
wy medal Zbigniewa Czajkowskiego we 
florecie i Jerzego Twardokensa w szabli; 
• 1953 rok: Mistrzostwo Polski Jerzego 
Twardokensa we florecie, wicemistrzo-
stwo męskiej drużyny i Zbigniewa Przeź-
dzieckiego we florecie oraz męskiej dru-
żyny i Wojciecha Zabłockiego w szabli; 
• 1954 rok: Mistrzostwo Polski Wojcie-
cha Zabłockiego w szabli, wicemistrzo-
stwo Marii Sołtan we florecie, brązowy 
medal Zbigniewa Przeździeckiego we 
florecie;
• 1955 rok: Mistrzostwo 
Polski Jerzego Twardoken-
sa w szabli;
• 1956 rok: wicemistrzo-
stwo Polski Wojciecha Za-
błockiego w szabli i Janusza 
Maciejewskiego w szpadzie, 
brązowy medal Jerzego 
Twardokensa we florecie.
• Wojciech Zabłocki:
○ Starty olimpijskie:
» Helsinki 1952 r. – miejsce 
5-8 w drużynie, indywidu-
alnie odpadł w ćwierćfinało-
wych walkach grupowych;
» Melbourne 1956 r. – 
srebrny medal w drużynie, 
6. miejsce indywidualnie;
» Rzym 1960 r. – srebrny 
medal w drużynie, 5. miej-
sce indywidualnie;

» Tokio 1964 r. – brązowy medal w dru- 
żynie, nie startował indywidualnie.
○ Starty w Mistrzostwach Świata:
» 1953 r. – 3. miejsce drużynowo; 
indywidualny mistrz świata juniorów;
» 1954 r. – 2. miejsce drużynowo;
» 1955 r. – 4. miejsce indywidualnie;
» 1957 r. – 3. miejsce drużynowo;
» 1958 r. – 3. miejsce drużynowo;
» 1959 r. – 1. miejsce drużynowo;
» 1961 r. – 1. miejsce drużynowo
 i 3. miejsce indywidualnie;
» 1962 r. – 1. miejsce drużynowo;
» 1963 r. – 1. miejsce drużynowo.

Sekcja Piłki Ręcznej:
• 1956 rok: tytuł mistrza Krakowa oraz 
czwarte miejsce w Mistrzostwach Polski 
(7-ek). Roman Pyjos zostaje powołany 
do reprezentacji Polski w 11-osobowej 
piłce ręcznej. W spotkaniu z NRD pełni 
funkcję kapitana drużyny.
• 1957 rok: do reprezentacji Polski na 
mecze z NRD i Węgrami zostaje ponow-
nie powołany Roman Pyjos.
• Sezon 1958/1959: pierwsze miejsce 
w mistrzostwach okręgu krakowskiego 
i tytuł mistrza Krakowa. W rozgryw-
kach półfinałowych o mistrzostwo Polski 
pierwsze miejsce, a finałowych czwarte. 
Do reprezentacji Polski powoływani są 
Roman Pyjosa do reprezentacji Krakowa 
S. Dębski i A. Szewczyk.
• Sezon 1959/1960: tytuł mistrza Kra-
kowa.
• Sezon 1960/1961: pierwsze miejsce 
w rozgrywkach organizowanych przez 
KOZPR, a następnie tytuł wicemistrza 
Polski juniorów. Seniorzy zdobywają pu- 
char KOZPR i siódme miejsce w I lidze 
siódemek.

Zaproszeni goście wpisywali się do księgi pamiątkowej oraz wbijali pamiątkowe gwoździe
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Po odsłonięciu tabliczki nastąpiło posadzenia „Dębu Pamięci”, poświęconego Antosiowi – symbolu
„żywego pomnika”, upamiętniającego człowieka lub wydarzenie

Tabliczką umieszczona na skwerze

Poczty sztandarowe, młodzież z krakowskiej szkoły mundurowej – XXV LO Młodzież obecna na uroczystości

ciąg dalszy ze str. 1

Skwer 
im. Antosia Petrykiewicza

W wydarzeniu uczestniczyli przed-
stawiciele władz miasta, radni dzielni-
cy, młodzież szkolna, kombatanci oraz 
mieszkańcy Zwierzyńca i Krakowa.

Po odsłonięciu tabliczki nastąpiło po-
sadzenia „Dębu Pamięci”, poświęconego 
Antosiowi. Dąb jest symbolem „żywe-
go pomnika”, według zasady – każde 
posadzone drzewo upamiętnia jednego 
człowieka lub wydarzenie, które w spo-
sób szczególny chcemy uczcić. Zaś idea 
sadzenia „Dębów Pamięci” zakłada cel 
społeczno-edukacyjny, którym jest inte- 
gracja pokoleń i środowisk społeczności 
lokalnej.

W imieniu wszystkich obecnych po-
sadzenia dokonali młodzi przedstawi-
ciele Krakowskiej Drużyny Orląt – Eryk 
Zwoźniak i Jakub Szczepaniak, wsypując 
ziemię przywiezioną spod Persenków-
ki i Góry Straceń, miejsc gdzie walczył  
i zginął Antoś. Towarzyszyli im: Pre-
zydent Bogusław Kośmider, dyrektor 
Fundacji, Przewodniczący Rady Dziel-
nicy, dowódca Krakowskiej Drużyny 
Orląt oraz przedstawiciel starszego po-
kolenia mieszkańców Zwierzyńca i Kra- 
kowa, Pan Andrzej Saniternik.

Antoś Petrykiewicz – polski gimna-
zjalista, żołnierz 8 kompanii 1 pułku 
Strzelców Lwowskich, Orlę Lwowskie, 
uczestnik walk z Ukraińcami o Lwów  
z 1918 roku.

Urodzony 28 grudnia 1905 roku  
w Dublanach koło Lwowa. Rodzicami 
Antosia byli Kasper i Rozalia, z domu 
Gruszecka. Najmłodszy z ośmiorga ro-
dzeństwa.

1 listopada 1918 roku, jako uczeń II 
klasy V Gimnazjum we Lwowie, zgłosił się 
do ochotniczych oddziałów polskich bro-
niących Lwowa. Podczas walk o fabrykę 

obuwia „Gafota” oraz w obronie rzeźni 
miejskiej wykazał się olbrzymią odwagą. 
    Jako żołnierz oddziału „Straceńców”, 
dowodzonego przez por. dr. Romana 
Abrahama, brał czynny udział w wal-
kach o Górę Straceń.

28 grudnia 1918 r. w bitwie pod Per-
senkówką, osłaniając w tylnej straży 
prawe skrzydło swego oddziału, został 
ciężko ranny w głowę. Trafił do szpi-
tala wojewódzkiego na Politechnice 

Lwowskiej, gdzie pomimo starań leka-
rzy zmarł 14 stycznia 1919 roku, a 16 
stycznia został pochowany na Cmen-
tarzu Łyczakowskim. Ostatecznie jego 
ciało spoczęło w IV Katakumbie Cmen-
tarza Obrońców Lwowa.

Bohaterska postawa Antosia nie zo-
stała zapomniana wśród przełożonych. 
Chłopiec za swoje zasługi został wielo-
krotnie odznaczony, m.in.: Odznaką Ry- 
cerzy Śmierci, Odznaką III Odcinka Or-
lęta, Krzyżem Obrony Lwowa, Krzyżem 
Walecznych, Krzyżem Niepodległości, 
Srebrnym Orderem Virtuti Militari V 
klasy nr 2086 – nadanym dekretem 
Wodza Naczelnego Józefa Piłsudskiego 
z 13.04.1921 roku. 17.04.1921 roku 
we Lwowie gen. Tadeusz Rozwadowski 

wręczył pośmiertnie wyżej wspomniane 
odznaczenie. Do dnia dzisiejszego An-
toś jest najmłodszym Kawalerem tego 
orderu.

Marzena Garzeł 
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ASYSTENT SENIORÓW
I OSÓB Z NIEPEŁNOSPRAWNOŚCIAMI

Szczęsny Filipiak

 I choć takie rozważania mogą być 
ciekawe, a nawet znalazłby się psycho-
log, który mógłby nam dużo o tym opo-
wiedzieć, to z Państwem chciałem się 
podzielić nieco inną refleksją.

Nadeszła jesień, już za kilka tygodni 
będzie zima i pomimo wielu apeli i próśb 
różnych instytucji, my nadal nie potrafi- 
my zadbać o naszą widoczność dla kie-
rowców pojazdów.

Tak wiemy, że poza terenem zabu-
dowanym pieszy po zmroku ma obowią-
zek używania elementów odblaskowych 
ale dlaczego, tak zdroworozsądkowo nie 
potrafimy tego robić sami z siebie, aby 
dać się zobaczyć. Dla własnego bezpie-
czeństwa.

Elementy odblaskowe są najlepsze, 
lecz kolorowa garderoba, jej kolorowe 
elementy, szczególnie w naszym mieście 
z dość dobrze oświetlonymi ulicami, to 
mądre i podnoszące bezpieczeństwo 
rozwiązania. Namawiam Wszystkich 
Państwa – bądźmy bardziej kolorowi,  
a oprócz poprawy bezpieczeństwa przy 
okazji będziemy radośniejsi. To, czy po-
trafimy się cieszyć kolorami, czy nadal 
będziemy ubierać się szaroburo zadecy-
duje o innych naszych reakcjach. Być 
może, dzięki tej prostej zmianie będzie-
my też dla siebie milsi i pomimo ponu-
rych, krótkich dni zaczniemy się więcej 
do siebie uśmiechać.

Czego Wszystkim Państwu
 i sobie życzę.

ODSZEDŁ OD NAS
Śp. Stanisław Deskur 
1927-2021

Z głębokim żalem przyjęliśmy wia-
domość o śmierci Pana Stanisława 
Deskura.

Dr nauk rolniczych, wybitny znaw-
ca hodowli koni, Kawaler Zakonu 

Świętego Jana Jerozolimskiego, od-
znaczony Krzyżem Kawalerskim 
Orderu Odrodzenia Polski, Członek 
Zwierzynieckiego Komitetu Obywa-
telskiego, wielki społecznik, wieloletni 
Członek Rady Dzielnicy VII Zwierzy-
niec. Przez dwie kadencje, w latach 
1998-2006, przewodniczył dzielnico-
wej komisji zajmującej się sprawami 
zdrowia i spraw społecznych.

Posiadał ogromną wiedzę z za-
kresu historii powstań narodowych  
i dawnych kresów polskich.

Pozostanie w naszej pamięci jako 
Człowiek wysokiej kultury osobistej, 
wspaniały samorządowiec.

Urodzony 8 listopada 1927 roku 
w Sancygniowie, przeżywszy 94 lata, 
zmarł 12 września 2021 roku w Kra-
kowie. Prochy śp. Stanisława Desku-
ra zostały złożone w krypcie Sanktu-
arium św. Jana Pawła II.

Rodzinie i Bliskim szczere wyrazy 
współczucia składają

Przewodniczący, Zarząd 
oraz Członkowie Rady Dzielnicy VII 

Zwierzyniec

Więcej 
kolorów na co dzień

ciąg dalszy ze str. 1

Rozpoczęła się realizacja zadania pn. 
„Asystent dla seniorów 85+ i osób z nie-
pełnosprawnościami 70+”, które finan-
suje Gmina Miejska Kraków. Projekt jest 
adresowany do osób w wieku 85+ oraz 
do osób wieku 70+ z niepełnospraw-
nościami, zamieszkałych w Krakowie. 
W ramach zadania zapewniona będzie 
usługa asystenta dla co najmniej 120 
osób w wieku 85+ oraz dla osób w wieku 
70+ z niepełnosprawnościami, zamiesz-
kałych w Krakowie. Usługi asystenta  
w szczególności polegać będą na pomocy 
uczestnikom zadania: 

● w towarzyszeniu 
w miejscu zamiesz- 
kania (np. wspólne 
czytanie, gotowa-
nie itd.) ● wyjściu, 
powrocie oraz do-
jazdach w wybrane 
przez uczestnika 
zadania miejsce 
(np. dom, placówki 
oświatowe, szkole- 
niowe, kulturalne, 
świątynie, placów-
ki służby zdrowia 
oraz rehabilitacyj-
ne, urzędy, znajo-
mi, rodzina, insty-
tucje finansowe, wydarzenia kulturalne/
sportowe/społeczne/rozrywkowe, space-
ry ● w wyjściu na zajęcia rehabilitacyj-
ne ● zakupach z aktywnym udziałem 
uczestnika przy ich realizacji ● załatwia-
niu spraw urzędowych ● w nawiązy-
waniu kontaktu/współpracy z różnego 
rodzaju instytucjami i organizacjami  
● w korzystaniu z dóbr kultury (muze-
um, teatr, kino, galerie sztuki, etc.).

Usługi asystenta będą realizowane 
przez 7 dni w tygodniu, w godz. 7-22 
(w uzasadnionych przypadkach godzi-
ny usług mogą być zmienione). Limit 
godzin usług asystenta przypadających 
na jednego uczestnika wynosi 50 godzin  

w kwartale. Pod opieką asystenta w tym 
samym czasie może pozostawać tylko 1 
uczestnik. Usługi asystenckie realizo-
wane w ramach zadania będą bezpłatne 
dla jego uczestników. Aby zgłosić się do 
udziału w zadaniu należy zadzwonić pod 
nr tel. +48 512 914 645, w godzinach 
10.00- 14.00, od poniedziałku do piątku. 
  Z zakwalifikowanymi osobami podpi-
sany zostanie kontrakt trójstronny, któ-
rego stronami będą uczestnik lub jego 
opiekun prawny, fundacja Internatio-
naler Bund Polska oraz asystent.

Szczegóły projektu oraz regulamin  
i kartę zgłoszenia znajdą Państwo na 
stronie: www.ib-polska.pl.
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Zlot jubileuszowy, pierwszy od lewej Z. Sabiński, druga D. Noszka, czwarty R Wcisło.
Fot. S. Kaszuba i Z. Żochowski via archiwumharcerskie.pl

Plakietka Zlotu Jubileuszowego,
w zbiorach M. Kapusty

Jubileuszowy Zlot Harcerstwa - Kraków 1981. Fot. S. Kaszuba i Z. Żochowski archiwumharcerskie.pl

W 40. rocznicę Jubileuszowego Zlotu Harcerstwa 
na krakowskich Błoniach

Po przywróceniu funkcjonowania 
ZHP z końcem 1956 r. celem komuni-
stycznych władz było pełne podporząd-
kowanie harcerskich struktur. Władze 
harcerskie miały być całkowicie zależne 
od państwowych (partyjnych). Podsu-
mowaniem działań mających na celu 
uczynienie z ZHP miejsca „wychowa-
nia socjalistycznego” był III Zjazd ZHP  
w 1964 r. 

Jednakże nadal istniały, szczególnie 
w Krakowie miejsca, gdzie funkcjono-
wało harcerstwo w sposób niezależny od 
władz. Takimi enklawami były niefor-
malne kręgi instruktorskie i totemowe, 
nieliczne drużyny i szczepy, które sku-
tecznie izolowały się od odgórnych po-
leceń i wytycznych. W takich drużynach 
już w latach 70. kiełkowały inicjatywy 

mające na celu odnowę harcerstwa. 
Działania te miały miejsce równolegle 
w różnych środowiskach, najczęściej 
w miastach, gdzie tak jak w Krakowie 
działały drużyny z długą, sięgającą po-
czątków harcerstwa tradycją.

Wydarzenia Sierpnia 1980 roku były 
wyzwaniem dla ruchu harcerskiego, na 
które wiele środowisk odpowiedziało. Był 
to moment walki o kształt harcerstwa, któ- 
rego nie przegapiono. W Warszawie zro-
dził się projekt kręgu instruktorskiego.  
W Krakowie ogłoszony został „List otwarty 
instruktorów ZHP ze środowiska krakow-
skiego”, wyznaczający program odrodze-
nia harcerstwa. W inicjatywie tej uczest- 
niczyło grono instruktorów krakowskich, 
m.in.: K. Wiatr, S. Krawczyński, J. Parzyń-
ski, M. Rohleder, K. Krzyżanowski.

Jesienią 1980 roku powstały pierwsze 
Kręgi Instruktorów Harcerskich im. An-
drzeja Małkowskiego (KIHAM), a wkrót- 
ce Porozumienie Kręgów, którego Radą 
kierował hm. Stanisław Czopowicz.  
W działalność krakowskiego Kręgu byli 
zaangażowani instruktorzy z naszej 
Dzielnicy, związani ze szczepem „żbicza 
Gromada” – Tomasz Zorski, Paweł Zor-
ski, Krzysztof żero i jego brat Bogdan. 
Celem Kręgów była głęboka odnowa 
ZHP – samodzielność i niezależność, 
powrót do programu wychowawczego 
opartego na idei służby Bogu, Polsce  
i bliźnim; na wychowaniu religijnym, 
patriotycznym, na braterstwie, społecz-
nej pracy instruktorów. Kolejne mie-
siące mijały na intensywnym działaniu 
Kręgów, rozwoju niezależnej działalno-
ści wydawniczej, aby docierać do jak naj-
większej liczby środowisk harcerskich. 
    Ponieważ w roku 1981 przypadała 70. 
rocznica powstania harcerstwa na zie-
miach polskich, w gronie krakowskich 
instruktorów miała narodzić się idea 
zorganizowania ogólnopolskiego, jubi-
leuszowego zlotu harcerstwa, który na-
wiązywałby wprost do zlotów w okresie 
przedwojennym. Planowano zorganizo-
wać go  na krakowskich Błoniach.

Do pomysłu udało się przekonać ofi-
cjalne władze ZHP. Inicjatorzy zyskali 
przychylność komendantki Chorągwi 
Krakowskiej – Danuty Noszki. Komen-
dantem został Ryszard Wcisło, z-cą ko-
mendanta ds. programowych Wiesława 
Stojek, a organizację zlotu wspierał, jako 
z-ca ds. organizacyjnych, Zbigniew Sa-
biński, ówczesny komendant Hufca Kro-
wodrza (a wcześniej Hufca Zwierzyniec), 
instruktor wywodzący się z 15 KDH, 
działającej przy SP nr 31. Na potrzeby 
Zlotu wyznaczono ogromne obozowisko 
kształtem nawiązujące do granic Polski.

18 września 1981 r. do Krakowa, na 
trzy dni zjechały zastępy z całej Polski. 
Prawie 4000 harcerek i harcerzy rozbiło 
namioty na Błoniach, a ponad 1000 osób 
było zaangażowanych w organizację zlo-
tu, uczestniczyło w nim jako obserwato-
rzy i goście (wśród nich m.in. Stanisław 
Broniewski „Orsza” czy mieszkający od 
1945 r. przy al. Krasińskiego komendant 
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Zlot jubileuszowy - defilada na al. Puszkina (aktualnie Focha). Defiluje 5 KDH, na czele Zbigniew Wilk. 
Fot. S. Kaszuba i Z. Żochowski via archiwumharcerskie.pl

krakowskich Szarych Szeregów i komen-
dant Chorągwi Eugeniusz Fik).

Zlot był niesamowitym przeżyciem dla 
uczestników, z ogniskiem na Skałkach 
Twardowskiego i gawędą legendarnego 
naczelnika Szarych Szeregów Stanisła-
wa Broniewskiego „Orszy”, defiladą dzi-
siejszą al. Focha (wtedy Puszkina), grą 
miejską. Ostatniego dnia, na mszy św.  
w wawelskiej Katedrze, której przewod- 
niczył biskup Jan Pietraszko – dawny ka- 
pelan harcerski – zameldowały się tłumy.  
W jednym szeregu stanęli seniorzy, pa-
miętający pierwsze lata harcerstwa w od-
rodzonej Ojczyźnie, z młodymi harcerza-
mi dopiero rozpoczynającymi służbę. 

Zlot był niezapomnianym wydarze-
niem dla uczestników i moim zdaniem 
największych wydarzeniem harcerskim 
w XX wieku, na terenie naszej Dzielnicy. 

Marcin Kapusta

W Grodzkim Urzędzie Pracy zarówno 
osoby bezrobotne jak i pracodawcy mogą 
skorzystać z licznych form wsparcia!
Osobom bezrobotnym
 i poszukującym pracy oferujemy m.in.:
» staż – to nabywanie przez bezrobotne-
go umiejętności praktycznych. Pozwala 
więc zdobyć doświadczenie zawodowe, 
stwarzając tym samym większe szanse 
na uzyskanie zatrudnienia,
» szkolenia – są prowadzone w for-
mie kursu obejmującego przeciętnie nie 
mniej niż 25 godzin zegarowych w ty- 
godniu. Uczestnik szkolenia otrzymuje 
co miesiąc stypendium, a po jego ukoń-
czeniu – zaświadczenie lub inny doku-
ment wystawiony przez instytucję szko-
leniową,
» dofinansowanie podjęcia działalności 
gospodarczej – to forma wsparcia udzie-
lana bezrobotnym, którzy chcą otworzyć 
własną firmę. Jednorazowe środki moż-
liwe do pozyskania to 6-krotność prze-
ciętnego wynagrodzenia, 
» bon zatrudnieniowy – jeżeli jesteś oso-
bą bezrobotną w wieku do 30. roku ży-
cia oraz znalazłeś pracodawcę chętnego 
zatrudnić Cię na okres 18 miesięcy, to 
możesz złożyć wniosek o bon zatrudnie-
niowy. Jest on gwarancją zrefundowania 
pracodawcy części kosztów Twojego wy-
nagrodzenia.
Pracodawcy mogą skorzystać m.in. 
z takich form wsparcia jak:
» Krajowy Fundusz Szkoleniowy – to do-
finansowanie kształcenia ustawicznego, 

Chcesz podnieść swoje kwalifikacje? 
Szukasz pracy lub pracowników?

zarówno pracowników jak i pracodaw-
ców. Starając się o dofinansowanie pra-
codawca ponosi jedynie 20% kosztów, 
zaś 80% kosztów kształcenia ustawicz-
nego sfinansuje KFS. W przypadku pra-
codawcy zatrudniającego do 10 osób, ze 
środków KFS można sfinansować 100% 
kosztów szkolenia,
» prace interwencyjne – to zatrudnie-
nie bezrobotnego przez pracodawcę  
z częściowym dofinansowaniem wyna-
grodzenia przez nasz Urząd. Okres za-
trudnienia w ramach prac interwencyj-
nych może wynosić od 6 lub 12, a nawet 
18 miesięcy,
» dofinansowanie do wynagrodzeń 50+ – 
może je otrzymać pracodawca albo 
przedsiębiorca. Przysługuje ono przez 
okres 12 miesięcy w przypadku bezro-
botnych w wieku 50-60 lat lub 24 mie-
sięcy w przypadku bezrobotnych, którzy 
ukończyli 60 lat,
» przyjęcie stażysty – pracodawca składa 
ofertę stażu, a my szukamy kandydata  
z odpowiednimi kwalifikacjami i pokry-
wamy jego stypendium.
Z naszą pomocą 
zatrudnisz cudzoziemców:
» oświadczenie o powierzeniu pracy cu-
dzoziemcowi – na jego podstawie mogą 
legalnie pracować obywatele Arme-
nii, Białorusi, Gruzji, Mołdawii, Rosji  
i Ukrainy. Warunkiem wykonywania pra- 
cy w ramach tej uproszczonej procedury 
jest wpisanie oświadczenia do ewiden-
cji oraz posiadanie przez cudzoziemca  

dokumentu potwierdzającego tytuł po-
bytowy, który uprawnia do wykonywa-
nia pracy w Polsce,
» informacja starosty – przed złoże-
niem wniosku o zezwolenie na pracę 
sezonową pracodawca musi otrzymać 
potwierdzenie, że tej pracy nie może 
wykonywać bezrobotny zarejestrowany 
w urzędzie pracy. Aby uzyskać informa-
cję starosty pracodawca zgłasza ofertę 
pracy na stanowisko, na którym będzie 
zatrudniał cudzoziemca oraz załącznik 
do krajowej oferty pracy.
Jesteśmy również otwarci
na osoby z niepełnosprawnościami:
» dotacja na otwarcie biznesu – ze środ-
ków PFRON finansujemy dotacje na roz-
poczęcie działalności. Mogą ją otrzymać 
osoby z orzeczonym stopniem niepeł-
nosprawności, zarejestrowane w naszym 
Urzędzie. Wnioskodawca sam określa  
o jaką kwotę się ubiega.
» staże i szkolenia – z uwagi na potrzeby 
osób z niepełnosprawnością, szkolenia  
organizowane są w trybie indywidual-
nym. Staż pozwala zdobyć doświadcze-
nie zawodowe, stwarzając tym samym 
większe szanse na uzyskanie zatrud- 
nienia. 

Kontakt:
Grodzki Urząd Pracy w Krakowie

ul. Wąwozowa 34
31-752 Kraków

e-mail: grodzki@gupkrakow.pl
Infolinia: tel. 12 686 81 22, 12 686 81 23

Więcej informacji na:
 www.gupkrakow.pl

 i na facebook’u
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Właścicielu, 
Zarządco 
budynku!
1 LIPCA ruszył 
ogólnopolski rejestr źródeł ciepła.

Nie zwlekaj, złóż deklarację 
już teraz!

ILE MAMY CZASU 
NA ZŁOŻENIE DEKLARACJI?

► 12 miesięcy – w przypadku istnieją-
cych budynków,
► 14 dni – od uruchomienia źródła cie-
pła, w przypadku nowych obiektów.
Obowiązek złożenia deklaracji dotyczy 
wszystkich źródeł ciepła, niezależnie od 
rodzaju budynku i sposobu ogrzewania.

DEKLARACJĘ MOŻNA ZŁOŻYĆ:

► w formie elektronicznej – za pośred-
nictwem systemu teleinformatycznego 
CEEB (konieczne jest posiadanie pro-
filu zaufanego, e-dowodu lub podpisu 
kwalifikowanego),
► w formie papierowej – wypełniony 
dokument można wysłać pocztą albo 
złożyć w Wydziale ds. Jakości Powietrza 
Urzędu Miasta Krakowa pod adresem 
Rynek Podgórski 1.

Więcej informacji można uzyskać:

● w Krakowskim Centrum Doradztwa 
Energetycznego, 

pod numerem: 12 616 88 48,
● na stronie www.krakow.pl,

● na stronie Głównego Urzędu 
Nadzoru Budowlanego: 

www.gunb.gov.pl.

Przypominamy! 15 listopada upływa termin składania prac w konkursie z oka-
zji 30. rocznicy powstania Rad Dzielnic Krakowa. Idea ich utworzenia narodziła się  
w środowisku Komitetów Obywatelskich, a projekt podziału miasta na 18 dzielnic 
wykonał zespół kierowany przez doktora Kazimierza Trafasa – geografa związanego 
z UJ. 27 marca 1991 roku. Rada Miasta ustanowiła nowy podział terytorialny powo-
łując 18 Dzielnic, jako jednostki pomocnicze. 

Dokonując podziału kierowano się historycznymi podziałami Krakowa na dawne 
gminy – stąd przykładowo w Dzielnicy VII znalazły się: Bielany, Chełm, Olszanica, 
Półwsie Zwierzynieckie, Przegorzały, Wola Justowska, Zwierzyniec czyli dawne pod-
krakowskie wsie, w większości włączone do miasta na początku XX wieku. Tworząc 
dzielnice starano się nie tylko uwzględniać dawne podziały katastralne, ale także po-
dział na parafie oraz dbać, aby komunikacja w obrębie nowo powstałych dzielnic była 
w miarę możliwości dogodna dla mieszkańców.
Więcej informacji o zasadach konkursu oraz formularze zgłoszeniowe na stronie:
 www.mdkna102.krakow.pl.


